
2. postní neděle Reminiscere (= Rozpomeň se, znovu si připomeň, pamatuj) podle 
žalmu 25.: „Hospodine, rozpomeň se – pamatuj na svoje slitování, na své 
milosrdenství, které je od věčnosti.“/ verš 6./ 

1. Mojžíšova Genesis 17,1-7.15-16 Boží smlouva s Abrahamem a zaslíbení syna 

Římanům 4,13 – 25           Marek 8,31 – 38 

Sestry a bratři, 

prožili jsme již čtvrtinu postní doby. Více než křesťanskou hloubku 
předvelikonočního času zakoušíme v současnosti (ale už dlouhodobě) strach 
a obavy, smutek z odchodu (úmrtí) některých svých příbuzných a známých, 
cítíme rozčarování z bezmocnosti vlády nebo z omezení svobody. Přesně 
před rokem jsme ještě netušili, co nás v následujících týdnech a měsících čeká. 
Na 2. neděli postní 8. března 2020 jsme se shromáždili ve svém sboru v Krči 
k pravidelným rodinným bohoslužbám s dětmi a po nich bylo posezení na faře 
s postním pohoštěním. Nevěděli jsme, že uprostřed dalšího týdne bude 
vyhlášen Nouzový stav a že se za týden v neděli 15. 3. již nebudeme moci 
v kostele sejít kvůli pandemii koronaviru… 

Ze Starého zákona je na dnešní neděli čtení o praotci Abrahamovi. Neříkejte si 
prosím, co je nám po někom, kdo žil před třemi a půl tisíci lety jinde a ve zcela 
odlišné situaci! My máme úplně jiné starosti! Protože Abrahamův strach nebyl 
až tak vzdálený od našich obav – oboje jsou to starosti o budoucnost. Starý 
Abraham stále neměl se svou manželkou Sárou syna zaslíbení, ačkoliv mu byl 
Hospodinem opakovaně slibován. Měl sice s egyptskou otrokyní Hagar syna 
Izmaela (to byl nápad Sáry! – čti Gn 16), ale ten nebude pokračovat v otcově 
víře – to není dědic požehnání. Abraham slyší Boží slova: „Mezi sebe a tebe 
kladu svou smlouvu; převelice tě rozmnožím.“ (Gn 17,2) Kolik trpělivosti 
a důvěry musel Abraham po dobu dlouhých desetiletí mít! Nakonec se splnilo, 
co Bůh slíbil… 

Hospodin uzavřel smlouvu také mezi sebou a námi křesťany v Ježíši Kristu. Pán 
Ježíš řekl při poslední večeři se svými učedníky: „Toto je má krev, 
která zpečeťuje novou smlouvu a prolévá se za mnohé“ /Mk evangelium 
14,24/. Hospodin v těžkých situacích ujišťoval a povzbuzoval Abrahama: „Nic se 
neboj, já jsem tvůj štít, tvá přehojná odměna“/Gn 15,1/. Podobně v naší těžké 



situaci nás Bůh těší a povzbuzuje: Nebojte se, já jsem váš štít, vaše záchrana, 
jsem s vámi! 

Přeji vám, moji milí, a nám všem v této náročné (a pro mnohé depresivní) 
postní době velikou trpělivost a obrovskou důvěru v uskutečnění Božích 
zaslíbení – trpělivost a víru, jaké měl starozákonní Abraham. 

/ Jindřiška Buttová, slovo na 2. postní neděli 28. 2. 2021 / 


